

gaurkoa

Paulo Agirrebalzategi • Idazlea

Bernardo Estornes Lasa, euskal entziklopedigilea

Gizon erraldoia hilberria zaigu: Bernardo Estornes Lasa. Berak fundatu eta gidatu zuen obra bezain erraldoia: Euskal Herriaren Entziklopedia, *Encyclopédia General Ilustrada del País Vasco*. Bururatu, otu edo gogora etortu, bati baino gehiagorri etorri zitzaiotan seguruenik Espainiako Gerra Zibilaren aurreto euskal kulturaren lorraldi harten Euskal Herriari buruzko entziklopedia sendoren bat egitea. Bainazin «bururatu», aditz horrek duen adiera aktiboa bikontzen berak barrikarik egin zuen: asmatu, buruan sortu, batetik (abiarburua), eta amaitu, buru eman, bestetik (helburua). Asmatzea (protektua egitea) ez zera seguruenik zailena, nahiz eta indimenean zoila, ikusmen zabal eta jakinduria eskatu horrek; bestetik izan zen, ordea, obrari ekitea 60. hamarraldiko garai «ezinezko» haietan, eta horri eustea garai berriago ez errazetan, baina ausardia eta tema ipini, batetik, eta metodoa eta jakinzia bestetik: «Ezina ekinenez eginga». Burutu, ez da erabat burutu oraindik Bernardo bururatu eta zuzendutako obra. Bainaz esku honetan dago, Idoia alabarenetan.

Aita izan da argitaratua duten azken tomorarte zuzendaria, eta alaba, argitalpen arduradun nagusia aspaldiko urtetan. Bernardo betirako geratuko da obra eraldoiarenean fundatzailea

bibliographia"). Zalantzarki gabe, hirurak elkarren osagarriak dira eta obra bakantraz osatzen dute.

Tomo-sail ugariaren argitalpenaren ibilbide luzea (1968an hasia), Entziklopedia sistematzikotik abiatu zen; lau tomo marduleztu bilden zuen euskal gaien azalpen sistematikoa: Geografia-Historia-Artea, Hizkuntza eta Literatura-Gizakia, Gizarte eta Erakundeak.

Entziklopediaren ideia berateruan Jon Bilbaoaren «Eusko Bibliographia» integratzen egokia izan zela uste dut (10 tomo). Inolako entziklopediaik ez du bere ere mukio jakintza osoa ematen. Ar gutxiago orotariko entziklopediak, nahiz eta ta-

maina handikoa izan. Horregatik euskal gaietan irakurleak edo kontsulta-zaleak sakondu eta zabaldu ahal izateko aukera eta laguntza pareagabea ematen du Jon Bilbaoren bibliografiak.

Bi sail horiek amaitu autorekin hasi zen, Entziklopedia alfabetikoa bilduma (1977), erraldoia geratzen dena: 47 zapiri tomo dituzte argitaratuak, eta uste izatekoak da beste hiruren batetik erabat burutu du tela (2000. urtean?). Tomoen kopuruak obraren handiaz nahikoz adieraziko ez balu, horra beste dato hau: hiztegiak barrikarik 30.000 orrialde inguru izango ditu; eta beste bi sailletako 14 tomoak gehituz, 40.000 orrialde in-

guru Entziklopedia osoak.

Garai bateko katedral handien eraikuntza dirudi EGI-PVren argitalpenak. Aurretik ikusiz gero horrelakoentzutik muguren urruna eta lanaren zabal, zorabiak hartu eta atzera eragiteko modukoa. Katedral haitz bezala, monumentu historiko gogoragarritzat geratuko da Bernardo (eta laguntzaileek) eraikitako. Auñamendiren Euskal Herriko Entziklopedia katedral galantza.

Ez da orain unea Entziklopediaen barrurra sartu eta horren azalpen zabal eta irakurketa eta azterketa zehatzta eta kritika egiten hasteko. Izango dugu egokiera eta beta horretarako, agian azken tomoa burutu baino lehen. Merezi du, zalantzak gabe, aurrera begirako euskal entziklopediagintza euskarazkoan ere omari eta erreferentzia alderda ezina izango den horrek. Ezaguna da, Herniak beren nazio-erakuntza historiokaren heldu izan dioteanean, sinbolo ebez, baliabide de apartekoak izan dutela beren hizkuntza nazionalean landutako orotariko Entziklopedia berria (unibertsala nahiz nazionala, Txekian eta Israelen, adibidez).

Baina «katedral» entziklopediakoaren kanpoadean geratzen, egokia izan daiteke besterriako orotariko entziklopedia erregional edo nazionalekin alderaketa bikkor bat egitea. Adierazgarria da nola 80ko hamarraldian (edo inguruan) Espainiako



gutunak

respeto por unos derechos mínimos, entonces vomitan odio. Por un lado, alientan, asumen, coordinan, potencian y dicen trabajar por el respeto a las mayorías. Por otro, desvirtúan, disimulan, increpan, reprimen, insultan, animan a la pasividad y amenazan impunemente. «A mayor presión social menos movimientos por parte del Gobierno» (Jaime Mayor Oreja).

Tenemos que intentar llevar a cabo nuestras utopías en medio de esta cruda realidad. Acabar con los odios grabados por el fuego imperial y superar las contradicciones de este pueblo libre, soberano y plural. Curar las heridas hechas a golpe de Estatuto, Amejoramiento y otros delitos. Yo quiero doblar la apuesta sin renunciar a mis planteamientos ideológicos fundamentales. Quiero formar parte de ese movimiento social transformador, que no confunda lucha con inercia, ni solidaridad con caridad, ni libertad con poder adquisitivo, ni paciencia con pasividad. Y si los acontecimientos no se desarrollan como deseó, quiero ser lo suficientemente fuerte y humilde como para que los dogmas teóricos no me aparten de la verdadera senda que nos acerca al ideal de igualdad y justicia. Quiero superar las propias limitaciones junto a muchos más. Don Nadie. Quiero hacer nuestro el futuro para regalárselo a mis hijos. Y tam-

bien quiero enseñar a los pasajeros decrépitos, momias resecas y pietóricos cafres abandonados al mono del poder, que el porvenir es y será siempre de los pueblos y jamás de los estados. Yo tampoco estoy en tregua.

Paxti Garrido Sanz • Irurtzun

Euskal Herriko edozein txokotik

Badaude loreak,/ badaude zuhaitzak,/ mendia eta basoetan libre./ Badaude lorceak,/ badaude zuhaitzak/ sasitartean preso.

Badaude emakumeak,/ badaude gizonak,/ hiri eta herrixketan libre./ baina badaude emakumeak,/ eta badaude gizonak/ espheetean preso.

Sasiak, erre!/ espetxeak, apurtu!

Txalaparta otsa urrulean,/ arrano beltzak hasi du hegaldialdia/ lagun eta senideek, ibilaldia/ iritsi dardin laister, egun handia.

Bagoaz ba tipi-tipa/ bide xidorretik/ eta hara non topatzen dugun,/ bidea moztu nahiak/ otsoa izukturak! Noiz arte otsa, noiz arte?/ ez al duzu odol goseak/ jadanik ase?

Badiak arrai txikiak,/ ipitxto bat, non/ oto gaiztoa,/ otsa ona bihurtzen den.

Ipuin utsa besterik ez al da?/ nola esango diot anaiari,/ otsoa beti gaizto izango denik?/ Bitarteak,/ sasiak, erre!, espetxe-

ak, apurtu!

Lore eta zuhaitzak/ baso eta mendietan, libre./ Euskal presoak ere,/ Euskal Herrian, libre!

Agurtzane Berasarte Lizarraga • Hondarribia

Lucha de sumo en Andra Mari

Así lo anunciaba el programa oficial de las fiestas de Gorliz, en el barrio de Andra Mari, —a la vera de la ermita de Andra Mari de Agirre, edificio de finales del siglo XX— entre paseacalles, futbolín humano, juegos infantiles, carrera ciclista, verbena y cross popular: una demostración de lucha de sumo.

El popular deporte japonés de lucha-defensa y ataque, practicado por aficionados y profesionales del Imperio del Sol Naciente, obesos, con masas flácidas de grasa, de ojos oblicuos y semicerrados, grandes como armarios humanos, con pesos que algunos rebasan los 180 kilos, tocados con peinados de azabache, moño, lazo blanco y pañuelos infantiles, escrutadores, al menor descuido del adversario se lanzan como centellas al resquicio dejado por su antagonista.

Debié de ser muy alto el presupuesto dedicado a esta exhibición de lucha exótica, aunque quizás lo salvarían con aficionados o

amateurs españoles de este deporte, pensamos los que acudimos a la campa gorliztarrira de Andra Mari —la misma sobre la que horas más tarde fallecería un joven de 26 años a causa de un infarto— a presenciar la demonstración de lucha de sumo.

Terminó la carrera ciclista, cesó el fuerte chaparrón de aguacero y salieron «los japoneses» a escena.

Increíble: se trataba de dos jovencitos de unos doce años, delgados, flaquito, a los que instalaron dentro de unos resistentes globos de colores con lo que consiguieron una presencia «orondas» y comenzó «la lucha» que no tuvo nada de tal, ya que la mayor parte de la «demostración» se la pasaron rodando sobre la tierra y tenían que ser ayudados continuamente a recuperar la verticalidad.

Como broma no estaba mal —quizás el programa de fiestas debió de ser más explícito— aunque no pasó de ser una «tomadura de pelo» para el respetable. Los únicos que se divirtieron fueron «los obesos» practicantes de sumo.

José Luis Ríos Laureda • Bilbao

NOTA DE LA REDACCIÓN: En las cartas que nos envías tiene que constar tu nombre, los apellidos, dirección, DNI y teléfono. Toda carta se publicará en su nombre y, salvo los de su autor o autoría, se exceptúa de 75 líneas a doble espacio. Este periódico se reserva el derecho de resumir.

correo@ritzia.gara.net